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پرونده
چالش های  فرزندآوری 

محبوبه قربانی

پرونده
چالش های  فرزندآوری 

بايد قباحت تعدد فرزندان در نظر خانواده ها پاك ش��ود، بنابراين لازم اس��ت در اين 
زمينه فرهنگ سازي اجتماعي شود. كار فرهنگي در اين زمينه بايد به سمت و سويي 
برود تا افرادي كه داراي چند فرزند هستند به سخره گرفته نشوند. اين فرهنگ سازي 
بر عهده رسانه هاست. در اين باره بايد فيلم هايي ساخته شود كه چنين خانواده هايي را 
افرادي باسواد، مرفه، شاد و خوشحال نشان دهند؛ موضوعي كه خيلي كم در سريال ها 

و فيلم ها ديده مي شود 

آيا فرزندآوري ارتباط مستقیم با وضع معیشتي دارد؟ اين شايد پربسامدترين 
گزاره حوزه جمعیت مخصوصاً طی چند س�ال اخیر در ادبیات تصمیم سازان و 
تصمیم گیران كشورمان بوده است كه پاسخ هاي متعددي به آن داده مي شود، 
حداقل »احساس« مردم اين اس�ت كه چنین گزاره اي صحیح است و اگر وضع 
معیشتي خوب باشد، فرزندآوري تسهیل مي شود، البته بي توجهي افراد متمول 
به فرزندآوري نقیضي بر رد اين گزاره اس�ت.  در خص�وص موضوع فرزند آوري 
با س�یده رقیه آذرنگ، مؤلف و پژوهش�گر ح�وزه زنان به گفت وگو نشس�تیم. 

  
خیلي ها معتقدند كاهش فرزندآوري به مشكلات اقتصادي برمي گردد. 
در اين صورت پس چرا تمايل به فرزندآوري در قشر مرفه پايین است؟
نمي شود منكر نقش اقتصاد بر افزايش يا كاهش فرزندآوري باشيم، در عين حال اگر 
همه چيز را از نقش اقتصاد ببينيم، به نظرم داده اي اش��تباه خواهد داد چراكه نتايج 

پژوهش هاي مختلف طي سال هاي اخير نشان مي دهد تمايل يا عدم تمايل افراد به 
فرزندآوري را بايد فراتر از مسائل اقتصادي مورد بررسي قرار داد، بنابراين همين نتيجه، 
نظريه تك عامل بودن »اقتصادي« در امر فرزندآوري را رد مي كند. دليل فرزند كمتر در 
قشر مرفه را مي توان در عوامل بي شماري بررسي كرد كه شايد بشود گفت از مهم ترين 
عوامل اين اتفاق يكي نگاه خانواده ها به چرخه فرزندان در دهه60 بود كه بالاترين نرخ 
فرزندآوري را در كشورمان شاهد بوديم و طبق آمار ثبت احوال كشور همين دهه با 
بيكاري و عدم ازدواج مواجه بودند، بنابراين در دهه ه��اي بعد كم كم وارد مهم ترين 
محور تصميم خانواده ها به فرزند كمتر شديم كه اكنون قشر مرفه نيز تصميمش به 
فرزند كمتر و رفاه بيشتر است. دوم اينكه تقليد يك سبك تفكر غربي كه فقط مختص 
فيلم هاست در برخي خانواده ها بر پايه فرزند كمتر شكل گرفت، اما اكنون خود غربي ها 
اين موضوع ها را نمي پسندند و با توجه به آموزش و حمايت دولت ها در سطوح مرفه و 
پايين جامعه شان در حال فرزندآوري هستند و در همه جا فرزندان را با خود به همراه 
دارند كه ما مي توانيم براي مثال به تعداد فرزندان فوتباليست هاي مرفه و مشهوري 

چون رونالدو و مسي اشاره كنيم. 

آيا علاقه به شغل و نگراني از دست دادن آن، نه صرفاً از منظر اقتصادي، 
دلیل خوبي براي مادر نشدن است؟ 

وقتي كه شغل اولويت اول و همسر و فرزندان در اولويت دوم قرار بگيرند، ممكن است 
يك خانواده دچار مشكلات عديده اي شود كه بازگشتش به حالت اول بسيار سخت 
خواهد شد. خانه داري به تنهايي يك هنر ذاتي و متعالي است و كم ارزش نيست. چيزي 
كه باعث شد تا نگاه زنان به اشتغال تغيير كند و همسر و فرزند در اولويت دوم قرار بگيرد، 
نوعي از تهاجم فرهنگي است. نقش مؤثر زن در كانون گرم خانواده نشان از اصالتي دارد 
كه دشمن درصدد است با انواع ابزارهاي گوناگون ضد فرهنگي آن را كمرنگ و يك 
زندگي هاليوودي را كه ساخته  فيلم هاي غربي است جايگزين آن كند. دشمن به دنبال 
آن است براي رسيدن به هدف غايي خود فرهنگ يك جامعه اسلامي را هدف بگيرد و 
آن فرهنگ غايي چيزي نيست جز حضور يك زن مقتدر مسلمان در كانون گرم خانواده 
ايراني- اسلامي. دشمن براي رسيدن به اهداف خود هويت زنان ما را نشانه مي گيرد تا 

آنها را از بطن و متن خانواده جدا كند، پس مي توان نتيجه گرفت تغيير نوع نگاه زنان 
به اشتغال و مانع دانستن آن براي مادر شدن متأثر از تهاجم فرهنگي است، بنابراين 
مسئولان فرهنگي، استادان دانشگاه و فرهيختگان جامعه به ويژه در حوزه زنان بايد 
به نحوي برنامه ريزي كنند و يك مسير مشخص را پيش روي زنان و دختران جوان كه 
وارد بازار كار مي شوند قرار دهند كه حس مادر شدن نصيب آنان شود و سبك زندگي 
ايراني- اسلامي در اين زمينه تثبيت و ترويج شود، چراكه اگر به اين نكته اكتفا شود كه 
كار مانع فرزندآوري است در آينده اي نه چندان دور شاهد افول آمار جمعيت جوان و 

صعود آمار جمعيت سالمند خواهيم بود. 
به نظر مي رسد زوج ها در س�ال هاي نخستین و حتي دهه اول زندگي 
مشترك، درگیر سرگرمي هايي هستند كه آنان را از موضوع فرزندآوري 
غافل مي كند، در واقع موقع�ي به فكر مي افتند كه كمي دير ش�ده و 
زندگي شان درگیر چالش هايي شده است. نقش خانواده، رسانه و حوزه 

آموزش در اين زمینه از نظر شما چیست؟
تحليل اقدامات انجام شده در بس��تر خانواده، رسانه و حوزه آموزش نشان مي دهد 

بيشتر داده ها در آغاز زندگي مشترك و فرزندآوري با محوريت تداوم نسل و تشكيل 
يك خانواده متشكل از زن و مرد و فرزندان، بيشتر به شكل تبليغات، آن هم به شكل 
يك چارت مشخص طراحي شده و مي شود. در اين زمينه حتي در محتواهايي كه 
بايد براي جامعه با مخاطبان خاص از جمله مس��ئولان، استادان و نخبگان تنظيم 
شود، كمترين توجهي به شرايط مخاطب نمي شود. شكي نيست كه فرزندآوري از 
كليدواژه هاي مهم هر جامعه بالاخص كشور ما به ش��مار مي رود، اما اگر ندانيم كه 
تأثير در جامعه هدف نيازمند كار رسانه اي است، در اوج و فرود اقدامات متعدد، برخي 
اقدامات خوب و قابل اجرا هم ناديده گرفته مي شود و از بين مي رود، در نتيجه بيش 
از آنكه به هدف متعالي منجر شود به هدر رفت سرمايه و حتي نتيجه پوچ و ناثبات 
مي انجامد. نقش خانواده در وهله اول توصيف خاطرات گذشته با ذكر مثال از زندگي 
زوج هاي موفق آشنايان است. يك الگوي مناسب، يك قدم مثبت در اين زمينه است 
و بعد آموزش هايي كه تبديل به محور و قانون براي جواني جمعيت بش��وند، البته 
اكنون با كمبود آموزش و نقشه راه مشخص فرهنگي مواجهه هستيم و تنها راه چاره 
اين است كه به صورت گام به گام و با فرهنگ سازي از سوی رسانه و افراد متخصص، 
معضل دوري زوجين از الگوهاي تعيين شده براي جلوگيري از پيري جمعيت سالمند 

كشورمان حل شود.
آسیب هاي تك فرزندي از منظر روان شناختي، تربیتي، خويشاوندي و 

ديگر ابعاد براي فرزند و والدين، از نگاه شما چیست؟
 آسيب هاي تك فرزندي در وهله اول از لحاظ بار عاطفي و رواني است كه متوجه خود 
فرزند مي شود و در مرحله بعد آسيب هايي است كه گريبانگير خانواده خواهد شد و 
پس از آن آسيب هايي كه در اجتماعي كلان چون يك كشور از خود به جاي مي گذارد. 
معمولاً پرتوقع بودن، مغروربودن و عزت نفس ناپايدار سهم تك فرزند بودن است. شايد 
برخي ها بگويند ما افرادي را مي شناسيم كه تك فرزند هستند اما دچار اين مشكلات 
نش��ده اند، اما با قاطعيت بايد گفت اكثريت قريب به اتفاق تك فرزند ها در زندگي با 
چالش هاي عاطفي و روان شناختي مواجه مي شوند كه شايد به وقت ورود در جامعه 
از خود بروز دهند. تك فرزندي تبعات خاص خود را دارد. موجب مي شود والدين همه 
عواطف خود را فقط براي او هزينه كنند ك��ه در اين صورت كودك، تنها والدين خود 
را ديده و تجربه داشتن خواهر يا برادر را نخواهد داشت. مضاف بر اين، روان شناسان 
معتقدند نبايد بچه هاي مهدكودك جايگزين خواهر يا برادر شوند، زيرا تك فرزندها 
منزوي و گوشه گير خواهند شد. بسياري از تجربيات كودك مربوط به تعاملات آنها با 
خواهر يا برادرشان است و با اين چراغ راه دنياي پيرامون خود را نيز بهتر مي شناسند. 
كودكي كه با خواهر و برادر خود دوست و همراه مي شود و در لحظه لحظه عمر خود او 
را مشاهده مي كند و گاهي الگو مي گيرد، آيا همچون فرزندي است كه خواهر و برادري 
ندارد و در تنهايي به سر مي برد؟ تنهايي براي كودكاني كه تك فرزند هستند يك معضل 
است و بعضاً مادر و پدرشان نيز شاغل  هستند. تربيت فرزندي كه به تنهايي خو كرده 
و با ديدن هم سن و سال هاي خود در مدرسه دچار دوگانگي رفتاري مي شود، متأثر از 
نوع نگاه خانواده اي است كه تصميم شان به تك فرزند داشتن بوده است. در اين مسير 
فرزند در بيرون از خانه يك رفتار از معلم ها و هم دوره اي هايش مي بيند و در خانه يك 

رفتار متفاوت از مادر و پدرش. 
نگاه ديني، معنوي و معرفتي به فرزندآوري يا به تعبیر س�اده »فرزند 
روزي خود را مي آورد، چون روزي دست خداست« از چه ابعادي قابل 

تبیین و بررسي است؟
در اين سال ها و با وجود تحريم هاي كشورهاي ابرقدرت بر كشورمان برخي زوج ها بابت 
شرايط اقتصادي نگراني دوچنداني را حس مي كنند و با يك حساب سرانگشتي به اين 
نتيجه مي رسند اگر درآمد ماهانه مان كفاف يك زندگي سه نفره يا چهارنفره را ندهد، 
چطور از پس مشكلات شان برآيند. تنها جواب و شايد بشود گفت كليد اين دل نگراني 
و دلمشغولي رزق و روزي است. اعتقاد به رزق و روزي فرزندان، نگاهي فراتر از خورد و 
خوراك و پوشاك است. در واقع هر چيزي كه براي انسان مهيا شود، اعم از زندگي سالم 
با همسري همراه، سلامتي، خانه، وسيله زندگي و فرزندان خوب، همه از فضل خداست 
و اعتقاد به اين نگاه، خود موجب كسب رزق و روزي مي شود، اما وضعيت ناپايدار و ترس 
مداوم موجب آسيب هاي روحي و رواني خواهد شد، پس ايمان بياوريم به اينكه رزق و 

روزي از آن خداست و با حركت و تلاش انسان قطعاً مهيا خواهد شد. 

سیده رقیه آذرنگ، مؤلف و پژوهشگر حوزه زنان:

اعتقاد به رزق و روزي فرزندان نگاهي فراتر از خورد و خوراك و پوشاك است
سمیه سرافراز، جامعه شناس: 

زن ايراني ثابت كرده در عين فعاليت اجتماعي مي تواند مادري نمونه باشد

مينو 53ساله است. خياط ماهري است و مزون لباس دارد. به لحاظ مادي از شرايط 
خانوادگي مطلوبي برخوردار است. همس��رش هم جزو كسبه بازار است. شكوفه 
تك دختر مينو اس��ت. او نيز يك صفحه فعال فروش مجازي لوازم التحرير دارد و 
درآمد خوبي از اين زمينه كسب مي كند. تقريباً سه سالي مي شود كه ازدواج كرده 
است و همواره در همه مجالس مي گويد من چندين فرزند مي خواهم، چون خودم 
تك فرزند هستم نمي خواهم بچه هايم تنها باش��ند، اما آنچه در ادامه مي خوانيد 
گفته هاي مينو، مادر شكوفه در سن 53سالگي است: تك فرزندي هم به خودم هم 
به شكوفه خيلي آسيب زد، از تنهايي گرفته تا ساير موضوعات كه گذشت زمان، 
بيشتر آن را نشان داد. در سال هاي ابتدايي هرگز به اين روزها فكر نمي كردم. در 
حال حاضر هم خودم، هم همس��رم سلامت كامل جس��مي داريم و حرف من از 
نداشتن فرزند به خاطر رفع نيازهاي خودمان نيس��ت. شكوفه از نداشتن خواهر 
و برادر به شدت گلايه مند و آسيب خورده اس��ت و مهم ترين آسيب تنهايي بود. 
تنهايي يعني نداشتن مونس و همدم، يعني نبود هم صحبت. بارها و بارها شكوفه 
به من و پدرش گفته كاش يك نفر جز شما بود مي توانستم با او درددل يا از طريق 
او حرف هايم را به شما منتقل كنم. هيچ كسي احساس اتكايي را كه خواهر و برادر 
نسبت به هم در يك خانه دارند، نخواهد داش��ت، حتي بهترين دوست و رفيق و 
حتي همسر آدم. جالب است كه حتي شكوفه بعد از ازدواج هم اين نياز را به من و 
پدرش گوشزد كرد اما ديگر دير شده است. خيلي دير. وقتي اولش به فكر آخرش 

نباش��ي، آخرش به فكر اولش مي افتي اما گاهي ديگر امكان بازگشت براي از اول 
زندگي كردن يا درس��ت زندگي كردن نيس��ت. آن زمان هيچ كس به من نگفت 
»هميشه همين طور نمي ماند«. قاعدتاً فرزند داشتن سخت است و مديريت چند 
فرزند سخت تر اما امروز احساس شكست مي كنم. ما خيلي سعي كرديم شكوفه 
پرتوقع نباشد اما ناخواسته اين توقع ايجاد شد. اين موضوع سر ازدواج شكوفه بيش 
از هر زماني خودنمايي كرد. شكوفه از ما توقعات عجيبي داشت و باعث شد درگير 
تجملات شويم در حالي كه ابداً چنين هدفي نداشتيم اما اين عين جمله شكوفه بود 
كه »شما كه فرزند ديگه اي نداريد، پس هر چه هست را براي خودم خرج كنيد«، 
جالب تر اين اس��ت كه اين تجملات و بريز و بپاش براي خانواده همسر او و حتي 
همسرش انتظارات نا بجايي رقم زد. ما اين پروسه تجملات و ريخت و پاش را حتي 
در تهيه جهيزيه هم ش��اهد بوديم. اين ماجرا تمامي نداشت و همچنان هم ادامه 
دارد، البته انتظاراتي از طرف ما شكل گرفت. خب ما بعد از رفتن شكوفه به شدت 
تنها شديم. توقع داشتيم هر روز و هر شب كنارمان باشد و بيشتر رفت و آمد كند، اما 
غافل از اينكه او نيز زندگي و درگيري هاي خودش را دارد. خلاصه كه اهل نصيحت و 
اين طور صحبت ها نيستم اما اگر هدف شما رساندن پيام آسيب تك فرزندي است، 
بايد بگويم خيلي آسيب دارد. لحظه به لحظه در رشد فرزند آسيب است و در نهايت 
زن و شوهر تنها گويي از همه اطرافيان عقب هستند. من و همسرم بي شباهت به 

افرادي نيستيم كه افسرده هستند و هر دو سر خود را با كار گرم كرده ايم.

س�میه س�رافراز، دكتراي جامعه شناس�ي معتقد اس�ت: فرزندآوري جامع 
و كلان ت�ر از فرزندخواهي اس�ت و باي�د به يك موض�وع فراق�وه اي تبديل 
ش�ود تا دچارچندپارگي و در نهايت تضعیف تش�كیل خانواده نشود، موانع 
اقتصادي آن برطرف ش�ود و ب�ا امر به مع�روف و نهي از منكر رواب�ط و افكار 
متعهدانه در زن و مرد ايجاد ش�ود و از همه مهم تر نی�روي بالقوه قوي زنان با 
معرفي مادران موفق بیدار ش�ود ت�ا زن بداند با تولد و آم�وزش يك فرزند و 
پرورش او مي تواند جامع�ه اي را متحول كند و ملتي را نج�ات دهد، بنابراين 
لازم اس�ت به جاي معرفي يك ورزش�كار نمونه و يك كارمن�د نمونه مادران 
آنها را معرفي كنیم. به گفته وي براي رس�یدن به اين مه�م بايد كارگروه ها و 
نشس�ت هاي عمومي در مكان هايي مانند مدارس و مس�اجد برپا شوند و در 
كنار رسانه هاي ديگر پاي كار باشند و تلاش كنند اين قبیل مادران به عنوان 
محرك، انرژي هاي دروني مخاطبان خود را بی�دار و ما را به هدف مان نزديك 
كنند. متن زي�ر حاصل گفت و گ�وي ما با وي اس�ت كه از نظرت�ان مي گذرد. 

  
در شروع گفت وگو بفرمايید فرزندآوري يا فرزندخواهي، اولويت با 

كدام است؟
اين دو واژه بالطبع از هم جداس��ت. فرزندآوري فراتر از فرزندخواهي اس��ت و يك 
پروسه اس��ت ولي فرزندخواهي ش��خصي تر و درون خانوادگي است. فرزندآوري 
نيازمند ساختارهاي اجتماعي و سياسي است و فرزندخواهي نيازمند اين است كه 
خانواده ساختار درون خانوادگي داشته باشد. فرزندآوري به مجموعه كلان جامعه 
ولي فرزندخواهي فقط به مجموعه يك خانواده برمي گردد، بنابراين اين دو مفهوم 
جداست ولي يكديگر را نفي نمي كنند و جايگزين هم نمي شوند. فرزندآوري جامع تر 

و كلان تر است و دربرگيري بيشتري دارد. 
چرا انگیزه فرزندآوري میان زوج هاي جوان كم ش�ده و رنگ باخته 
اس�ت؟ آيا صرفاً مس�ائل اقتصادي دخیل اس�ت ي�ا مجموعه اي از 

عوامل؟
اين مسئله به خيلي از س��اختارهاي جامعه از جمله به سياست هاي متضادي كه 
در اين چند سال شكل گرفته اس��ت برمي گردد. ما يك سياست كلان حاكميتي 
داريم كه مبناي آن اسلام و فقه اسلامي است. اس��لام هيچ وقت خانواده، ازدواج و 
فرزندآوري را نفي نكرده و نمي كند بلكه تشويق هم مي كند. خانواده سالم جامعه 
سالم را ايجاد مي كند و در آخر جامعه سالم تمدن نوين اسلامي را شكل مي دهد، 
بنابراين خانواده بنيان كار است ولي دولت هاي متفاوتي كه لازم بود به صورت شفاف 
و روشن سياس��تگذاري كنند و آن را توضيح دهند، با ايجاد سياست هاي متضاد، 
شاكله خانواده را تغيير دادند، بنابراين در وهله اول موضوع خانواده بايد يك موضوع 
فراقوه اي ديده شود تا اساس كار با شعارهاي مختلف در دولت هاي مختلف تغيير 
نكند و دچار چندپارگي نشود. اين موضوع بايد يك مسير مشخص كه هميشه در 
حال تكامل است، باشد تا مردم بر اساس آن زندگي شان را بسازند، البته از مسائل 
اقتصادي نمي توان چشم پوشي كرد. خانواده وقتي شكل مي گيرد به رفاه اوليه فكر 
مي كند، بنابراين طبق سياست هاي دولت تصميمات مهم زندگي شان را مي گيرد. 
اگر ازدواج آس��ان و زمينه هاي فرزندآوري فراهم ش��ود، آن وقت مردم مي توانند 
تصميم بگيرند و سرنوش��ت زندگي شان را بس��ازند، اين هم بر مي گردد به همان 
مطلبي كه در ابتداي پاسخ به سؤال گفتم، نبايد سياست دولت ها تغيير كند، اما در 
اين سال ها شاهديم دولتي طي دوره هشت ساله خود كل سياست ها را تغيير مي دهد 
يا اسناد مهمي امضا مي كند كه طبق آن فرزندآوري كم مي شود. اين رويه با آنچه 
در حاكميت اسلامي مطرح است در تضاد كامل بوده است و وقتي متضاد مي شود 
بودجه هايي كه براي تك تك خانواده ها در نظر گرفته شده است، دچار چندپارگي 
مي شود. اين تضاد و تأثير آن در حوزه كار و اشتغال نيز باعث تضعيف تشكيل خانواده 
مي شود، پس مي توان به اين نتيجه رسيد كه بخش اقتصادي فرزندآوري هم دچار 

سياست زدگي شده است. 
چگونه مي توان فرزندآوري را به لحاظ اجتماعي و فرهنگي تشويق 

و تبیین كرد؟
تا قبل از گسترش رسانه ها، بحث فرزندآوري در اولويت بود اما بعد از شيوع رسانه ها 

چه در حوزه ش��بكه هاي اجتماعي و چه در حوزه ماهواره ها و ب��ه دنبال آن هجوم 
مطالب، فيلم ها و محتواهايي با هدف ضربه به خانواده هاي ايراني، فضايي را فراهم كرد 
كه باعث شد افراد از قدرت تصميم گيري خارج شوند و مقايسه زندگي ها شروع شد. 
در اين برهه بايد همه رسانه هاي داخلي شروع به شفاف سازي و آموزش خانواده ها 
مي كردند. مصاحبه با كساني كه در كش��ورهاي مختلف با وجود سختي هاي زياد 
فرزندآوري براي ش��ان اهميت داش��ت و در كنار آن بيان بي تعهدي هاي اجتماعي 
از جمله بي مس��ئوليتي افراد و آسيب رابطه هاي سفيد مي توانس��ت مفهوم و قدر 
و منزلت تش��كيل خانواده و فرزندآوري را شفاف س��ازي كند. اين موارد بخشي به 
سياستگذاري هاي دولت، بخشي به آموزش و بخشي هم به فرهنگ عمومي مردم 
برمي گردد. در اين سال ها فرهنگ عمومي به خاطر هجوم شبكه هاي اجتماعي دچار 
لطمه شده است؛ اينكه به جوانان القا مي كرد وقتي مي توانند تعدد روابط داشته باشند 
و اين حتي به عنوان يك شغل براي بعضي از آنها تعريف مي شد، پس چرا خودشان 
را وارد رابطه هاي متعهدانه كنند؟! اينك دولت اس��ت كه باي��د از خود مردم كمك 

بگيرد. ما فكر مي كنيم امر به معروف و نهي از منكر تنها 
در حوزه پوشش و دعوت به خير است، در حالي كه بخش 
مهمي از آن در حوزه روابط و افكار متعهدانه اي است كه 
بايد در زن و مرد ايجاد ش��ود. اينكه هر كسي خودش را 
متعهد بداند بايد انساني را به جامعه بياورد، پرورش دهد 
تا فردي مفيد براي كشور شود، نگاهي است كه جامعه را 
از هر لحاظ رشد مي دهد. در اين راستا دولت بايد كمك 
كند با ايجاد گروه ها و نشست هايي عمومي بين مردم، اين 
فرهنگ متعهدانه را جا بيندازد. به عنوان مثال كشورمان 
حوزه اي به نام مفاخر و مشاهير ايراني مانند حكيم نظامي 
دارد ولي هيچ اس��تفاده اي از اين ظرفيت براي معرفي 
آنها نمي شود. اين در حالي است كه اين روزها دختران و 
پسران علاقه زيادي به فضاهاي عاشقانه دارند و دوست 
دارند در فضاهاي مجازي رابطه هاي عاشقانه را ببينند. 
حال اگر براي آنها از روابط س��الم عاشقانه سالم مطلب 
گذاشته شود، از همين روابط سالم به ازدواج مي رسيم و 
بعد فرزندآوري، ولي چقدر از عاشقانه هاي حكيم نظامي 
مثل شيرين و فرهاد يا خس��رو و شيرين گفته ايم؟ اين 
بخش بايد در شبكه هاي مجازي پخش شود. از طرفي 
بايد از مادران نزديك به دوران زندگي مان و آنهايي كه 
تاريخ سازان كشورمان بوده و هستند، ياد كنيم. مثلاً كنار 
پخش شيريني در اعياد شعبانيه از مادري بگوييم كه با 
تمام سختي ها چند دختر و پس��ر را بزرگ كرده و ثمره 
آن يك دانشمند، يك پزشك يا يك كارمند نمونه شده 

است و با اين كار اين انرژي مثبت و روشنگرانه به مخاطب مي رسد و با شكل گيري 
انرژي هاي دروني، انگيزه ايجاد مي شود و همين ما را به هدف مان نزديك مي كند. 
امروزه اين انگيزه ها خاموش شده است. بايد روي اين بخش كار كنيم، حال چه از زبان 
رسانه، چه از زبان كارگروه ها، مساجد و غيره، ولي ما هميشه خود فرد نمونه را معرفي 
و از عامل آن كه مادران و پدران آنها بوده اند، غفلت كرده ايم. وجدان ها و انگيزه ها با 
معرفي والدين نمونه بيدار مي شوند و مي توانند كمك زيادي در حل اين بحران كنند، 
مثلًا به جاي تقدير از يك ورزشكار، پزش��ك، كارمند و امثالهم مادران آنها را مقابل 
دوربين بياوريم و در ش��بكه هاي اجتماعي پخش كنيم تا زنان سرزمين مان براي 
چنين مادر شدني تلاش كنند. نكته ديگر اينكه كمرنگي ارتباطات اجتماعي باعث 
شده است افرادي كسالت هاي روحي شان را مانند ويروس پخش كنند. درون گرايي 
بعضي مادران، از انگيزشي شدن در ديگر بانوان پيشگيري كرده است. بايد اين كسالت 
روحي را برطرف كنيم. بايد نيروي بالقوه قوي زنان ايراني بيدار شود و آنها از پژمردگي 
بيرون بيايند. بايد براي زن محرك باشيم. معرفي مادران نمونه مي تواند به ديگر بانوان 
القا كند كه آنها هم مي توانند يك فرد مهم و ارزشي تربيت كنند. در كنار اين نيروي 
انگيزشي، تشويق هاي اقتصادي هم بسيار مهم است. امنيت شغلي هم حائز اهميت 

است، زيرا اگر زني بداند وقتي مادر شد كارش را از دست نمي دهد و ديگري جايگزين 
او نمي شود، آن وقت در اين تصميم گيري جدي تر وارد مي شود. بايد گفت زن ايراني 

ثابت كرده است مي تواند هم فعال اجتماعي باشد، هم مادري فعال. 
بعضي ها معتقدند مسئله جمعیت به خوبي روشنگري نشده است. 
به نظر شما شاكله و كلیت كار چگونه بوده و چه كاستي هايي وجود 

داشته است؟
تغيير تفكري كه س��ال ها بر اين باور بوده كه فرزند كمتر نشانه فرهيختگي است، 
سخت و زمانبر است چراكه تغيير س��اختار ذهني گسترده و روانكاوي شده اي كه 
مردم بر اساس آن برنامه ريزي كرده اند، سخت است. مانند اينكه بچه اي را سال ها رها 
كني و بعد بخواهي او را معتقد و با ايمان بسازي! حتماً كار سختي خواهد بود. مسئله 
فرزندآوري هم سال ها رها بوده است. در اين باره مردم مقصر نيستند. چه هزينه و 
امكاناتي كه براي جلوگيري از فرزندآوري داده شد و استراتژيك ترين موضوع جامعه 
كه جمعيت بود جدي گرفته نشد، اما حالا آنقدر مهم است كه شخص رهبري ورود 

كرده اند و در اين باره هشدار مي دهند. 
ريشه هاي جامعه ش�ناختي براي ايجاد تمايل به 
فرزندآوري و اينكه مسئله جواني به بخش وجدان 

اجتماعي تبديل شود، چیست؟
بخش مهم در اين زمينه، رسانه ها هستند. بنده خودم 
به طور مداوم برنامه هاي تلويزيون را نگاه مي كنم چون 
يك رسانه تأثيرگذار است. در اين باره كار مي شود، اما 
دلخوريم، چون رس��انه اي كه مي توان از آن اس��تفاده 
بيشتري كرد، كارايي كمي دارد. رسانه اي كه بزرگ ترين 
ساختارها و به لحاظ فيزيكي در همه استان ها مكان و 
نيرو دارد، بايد تمام قامت در اين بحران، مردم را نجات 
دهد و از زير اين آوار رها كند. اين موضوع، بحراني است 
كه قابل رؤيت نيست ولي جامعه را زير آوار خودش گرفته 
است. تمام ساختار صدا و سيما بايد روي اين موضوع به 
ش��كل انرژي بخش كار كنند. خانواده هاي پرجمعيت 
نيز حضورش��ان خيلي كمرن��گ اس��ت. همانطور كه 
رهبري فرموده اند امروز به جاي مستحبات نماز مي توان 
مطلبي پرفايده در فضاي مجازي گذاشت، بنابراين بايد 
در معرفي نمونه ها در اين زمين��ه كار كرد، البته قبل از 
آن بايد در تشويق و ترغيب جوانان به ازدواج كار كرد، 
چراكه بدون انجام آن صحبت از فرزندآوري خنده دار 
است. همكاري مراكزي مانند آستان قدس، ستاد اجراي 
فرمان امام و بنياد مستضعفان با گروه هاي مختلفي مثل 
كميته امداد نيز مي تواند شرايط ازدواج براي قشرهاي 
كم درآمد و مستضعف را فراهم كند. بعد از آن مي توان درباره فرزندآوري صحبت 

كرد و وارد حوزه انگيزشي شد. 
در خاتمه از فوايد فرزندآوري براي فرد و جامعه بگويید.

خلقت بر اساس زوجيت آفريده شده اس��ت و هر حركتي در آفرينش هدف دارد. 
فطرت انسان ها نيز بر اين نهاده شده كه داراي هدف است و يكي از اهداف خلقت زن 
نيز مادر شدن است، پس مادر شدن چون از فطرت برمي آيد مايه شادي و آرامش 
است، به همين خاطر بسياري از افراد مشهور دنيا داراي فرزند هستند و بدون فرزند 
حال شان خوب نيست. شايد به همين خاطر اس��ت كه وقتي از هنرمند مشهوري 
درباره آرامش و شادي سؤال شد، او جواب داد آرامش و شادي اش با آمدن فرزند و 
فرزندانش كامل شد. اين نشان مي دهد عرصه هنر كه سراسر آرامش است، در مقابل 
آرامش مادر شدن رنگ مي بازد. وقتي انسان ها قابليت اين را دارند فرزندي را آموزش 
و پرورش دهند تا جهان را مانند اديسون و نيوتن متحول كند، بسيار با ارزش است. 
اگر اديسون ها و نيوتن ها متولد نمي شدند نه برقي بود و نه بسياري از امكاناتي كه بشر 
امروز و زندگي او را تسهيل كرده است. پس تحول جهان مهم ترين فوايد فرزندآوري 

است و ناشي از هنر مادر شدن است. 

جعفر  ازدواج و تشكيل خانواده، پيماني مقدس و آسماني است كه مابين زن 
و شوهر بر اساس فطرت الهي و دستور خداوند صورت مي پذيرد و نوعي شاهرخي*

تكامل رواني و زمينه ساز نيل به تماميت شخصيت است. بهترين تعبير 
از ازدواج را در آيه10 سوره روم مي توان يافت كه از نشانه هاي آن اين 
است كه »همسراني از جنس خودتان براي شما آفريد تا در كنار آنها 

آرامش يابيد و در ميان شما مودت و رحمت قرار داد«. 
زندگي مش��ترك گرچه در آغاز غالباً از ميل جنس��ي ريش��ه مي گيرد اما به تدريج به نوعي 
همبس��تگي عميق روحي، عاطفي و اقتصادي بين زوجين منتهي مي شود كه از آن به پيوند 
زناشويي تعبير مي شود. اين پيوند آنچنان از اهميت برخوردار است كه زمينه ساز بنيان نخستين 

محيط زندگي نوزاد انساني است كه بر جسم، روح، انديشه، عمل و آينده او اثر مي گذارد. 
مهم ترين اهداف ازدواج رسيدن به سكون و آرامش، شكوفايي احساسات، حفظ نوع و نسب، 
جلوگيري از انحرافات اخلاقي، بيماري ها و تكامل است كه نيل به آنها با تولد فرزند تسهيل شده 
و امكانپذير است. با تجرد، خانواده اي تشكيل نمي شود و با عدم تشكيل خانواده، به تدريج از 

ارزش آن كاسته و به تبع آن، زمينه آسيب هاي اجتماعي فراهم مي شود. 
 مقوله ازدواج و فرزندآوري به رغم تغييرات س��ريع و وسيع هم چنان در بيشتر كشورها مورد 
توجه قرار دارد، با اين حال ورود به اين دوره مدرن زندگي، شهرنشيني، مهاجرت و اشتغال زن 
به دليل تخصص يا اجبار ناشي از تنگناهاي اقتصادي و معيشتي، زمينه را براي تغيير سبك 
زندگي برخي خانواده ها فراهم ساخته است، به گونه اي كه بعضي ها را در اهميت داشتن فرزند با 

ترديد رو به رو كرده است و عدم تمايل به داشتن فرزند را درست يا غلط، نگراني از آينده او به 
خاطر شرايط اقتصادي، سياسي و تربيتي مي دانند. 

 با اين حال، با علم به همه مشكلات معيشتي، اقتصادي و شغلي چه كسي مي تواند بركات و آثار 
فرزندآوري را انكار كند؟ يا كسي موافق نباشد خانواده هايي كه از نعمت وجود فرزند برخوردارند، 
بيشتر از خانواده هاي بدون فرزند از زندگي خود لذت مي برند؟ وجود فرزند در حوزه هاي مختلف 
و جاي جاي زندگي از جمله غلبه بر مشكلات، سلامت روحي و جسمي والدين و قوام خانواده 
نقش��ي بس��يار مؤثر دارد. جمعيت خانواده را يكي از پايه هاي اصلي قدرتمندي هر خانواده 

مي دانند و قطعاً رشد جمعيت خانواده، به جواني، خلاقيت و رشد جامعه مي انجامد. 
فرزندآوري حلقه اي از زنجيره تداوم حيات و بيانگر تمايل والدين به جاودانگي است. تولد نوزاد 

نشانه اي از معجزه عشق است؛ عشقي بين والدين كه پيوند آنها را مستحكم تر مي كند. 
واقعيت اين است كه هنوز سبك زندگي ايراني- اس��لامي فرزند را عامل اقتدار و بازوي توانا 
براي والدين در شرايط سخت زندگي معرفي مي كند. امام رضا)ع( فرموده اند: از بركات ازدواج، 

اندوختن فرزند براي رويارويي با سختي هاي روزگار و پيامدهاي زمانه است. 
در خاتمه بايد گفت، نمي شود بدون بستر س��ازي لازم براي تغيير فرم زندگي در سايه بهبود 
ش��رايط اقتصادي و رواني و در نهايت نگرش صحيح و منطقي اجتماعي، انتظار تغيير رفتار 
را داشت. حتماً و بدون ش��ك تغيير رفتار در پي تغيير نگرش صورت مي پذيرد و اين مهم بار 

مسئوليت متوليان را سنگين تر مي كند. 
* جامعه شناس

 اغلب جوامع با وجود تغييرات ناشي از مدرنيته 
به فرزندآوري اهميت مي دهند
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حسرت خواهر و برادر بر دل تک فرزندمان ماند
حجت الاسلام دكتر عباس نصیري فرد، روان شناس و استاد دانشگاه:

تغيير مباني فكري خانواده ها يكي از راه هاي گرايش به فرزندآوري است
سال هاس�ت بحث فرزندآوري مطرح اس�ت و امروزه به يك دغدغه تبديل ش�ده 
اس�ت، اما اهمیت موض�وع آنطور ك�ه بايد ج�دي گرفت�ه نمي ش�ود. در اين باره 
علت هاي مختلفي مطرح اس�ت، ولي در وهله اول همیش�ه م�ردم و خانواده ها را 
مورد خطاب قرار مي دهی�م، در حالي كه وقتي سیاس�تي طرح و دنبال مي ش�ود 
دو عنص�ر فرهنگ اجتماع�ي و همراه�ي مس�ئولان در اولويت اس�ت، چراكه به 
شرط تحقق ش�رايط مناس�ب و احقاق وعده ها آن وقت مي توان از جامعه كوچك 
خانواده انتظ�ار داش�ت و او را خطاب ق�رار داد. تغیی�ر مباني فك�ري زوجین نیز 
مهم و لازم اس�ت، زيرا تغیی�ر تفكراتي كه در اين س�ال ها با ش�عار »فرزند كمتر، 
زندگي بهتر« ش�كل گرفته كاري اس�ت بس مش�كل، بنابراين تغییر اين تفكرات 
به س�مت ش�عار »فرزند بیش�تر، زندگي ش�ادتر« زحمت دارد و بايد هزينه كرد. 

  
مسئولان خود به شعار فرزندآوري عمل كنند

حجت الاسلام دكتر عباس نصيري فرد، روان شناس، استاد دانشگاه و پژوهشگر سبك زندگي 
درگفت وگو با »جوان« با اشاره به اهميت توجه به عوامل مؤثر در فرزندآوري اظهار داشت: 
مسئولان نقش بسيار مؤثري در ايجاد انگيزه براي فرزندآوري و پياده شدن اين سياست دارند 
و مسائلي بر دوش آنهاس��ت كه بايد آنها را ايجاد كنند. نبايد همه بار روي دوش مردم قرار 
گيرد و اين وظيفه به صورت يك طرفه به سمت خانواده ها برود. اينكه به خانواده ها بگوييم 
اين يك تكليف فرهنگي- اجتماعي است و بايد به آن عمل شود ولي در مقابل مسئولان به 
وظايف شان عمل نكنند توصيه اي است كه نتيجه اي ندارد. مانند اين است كه به يك آشپز 

بگوييم غذاي خوب درست كن، اما اقلام لازم را در اختيارش نگذاريم.  
نصيري فرد در ادامه افزود: از سويي اين س��ؤال مهم مطرح است كه مسئولان فعال در امر 
جمعيت و ستاد ملي جمعيت هر كدام چند فرزند دارند؟ آيا به شعار فرزندآوري توجه دارند 
و عمل كرده و مي كنند؟ خب مش��كل هم همين جاست. اين يك حقيقت است؛ كسي كه 
دغدغه حرف و شعاري را كه داده مي شود، ندارد، نمي تواند نسخه بپيچد، در نتيجه سخن 
او اثر نخواهد داشت. آن مسئولي خانواده پنج فرزندي را درك مي كند كه طعم تعدد فرزند 
و مشكلات و شيريني هاي آن را چشيده باش��د، بنابراين افرادي بايد در امر سياستگذاري 
جمعيت مسئول باشند كه فراز و نش��يب تعدد فرزند را ديده و لمس كرده باشند، آن وقت 
كاستي ها و حداقل هاي لازم را مي شناسند و به وعده ها عمل مي كنند. بي تعارف بگوييم، در 
غير اين صورت موضوع را تمسخر كرده ايم و خدا به حرف بركت نمي دهد، بنابراين اثري هم 
نخواهد داشت. ما مردم خوبي داريم، آنها فقط صداقت در گفتار و عمل مسئولان را انتظار 
دارند چراكه فهيم و زيرك هستند، بنابراين وعده بي عمل در سياستگذاري ها تأثير معكوس 

مي گذارد و هر چقدر هم تلاش شود بي فايده است. 
قباحت تعدد فرزند را به سمت زيبايي ها ببريم

اين استاد دانشگاه معتقد است: در اجتماع كنوني بايد قباحت تعدد فرزندان در نظر خانواده ها 
پاك شود، بنابراين لازم اس��ت در اين زمينه فرهنگ سازي اجتماعي ش��ود. او در اين باره 
مي گويد: كار فرهنگي در اين زمينه بايد به سمت و سويي برود تا افرادي كه داراي چند فرزند 
هستند به سخره گرفته نشوند. اين فرهنگ س��ازي بر عهده رسانه هاست. در اين باره بايد 
فيلم هايي ساخته شود كه چنين خانواده هايي را افرادي باسواد، مرفه، شاد و خوشحال نشان 

دهند؛ موضوعي كه خيلي كم در سريال ها و فيلم ها ديده مي شود. 
وي در ادامه گفت: قطعاً خانواده ها در صورت انجام وظيفه از سوي مسئولان و مساعد بودن 
شرايط براي رشد و تربيت فرزندان، انگيزه شان در اين امر بيشتر و پررنگ تر خواهد شد. به 
طور مثال با پنج فرزند خيلي سخت مي توان سوار اتوبوس ش��د يا در خانه استيجاره اي با 
حداقل درآمد تاب آورد. در صورت فراهم شدن حداقل شرايط رفاهي، آن وقت خانواده ها تن 
به سياستگذاري ها مي دهند و نتيجه مثبت حاصل خواهد شد. بايد ابعاد مختلف موضوع به 

خوبي بررسي شود تا جامعه آن را بپذيرد.  
تغییر مباني فكري خانواده ها لازم و ضروري است

نصيري فرد در پاسخ به اين سؤال كه چرا بعضي خانواده ها با وجود رفاه اقتصادي انگيزه اي 
براي داشتن فرزند ندارند يا تك فرزند هستند، اظهار داشت: پاسخ اين سؤال به مباني فكري 
افراد برمي گردد. مدتي قبل در مجموعه اي جلسه مشاوره برگزار شد. مديرعامل آن مجموعه 
زن ميانسالي بود كه تنها يك فرزند داشت. بعد از پايان جلسه از آنجا كه نگاه جديدي براي او 
باز شده بود خواست درباره مشكلي كه داشت صحبت كند. بعد از صحبت با او مشخص شد 
عمده مشكل او به تك فرزندي اش برمي گردد. ديدگاه اين مديرعامل آن بود كه همين يك 
فرزند نياز عاطفي مرا برطرف مي كند و من هم نياز عاطفي او را برطرف مي كنم. او مي گفت 
آنچنان آينده مالي فرزندش را تضمين كرده است كه چند نسل بعد از او هم نياز مالي نخواهند 
داشت. وقتي عمده دلايلش را گفت، معلوم شد تمام مسائل را از نگاه خودش مي بيند و »من« 
در حرف هايش اولويت داشت. تلنگري به او زدم و با اين تلنگر او فهميد فرزندش اگرچه در 
آينده رفاه مالي دارد، اما از نظر عاطفي بسيار فقير است. فرزندان اين فرزند نه خاله دارند نه 
دايي، نه عمه دارند نه عمو. مجالس شادي و غم او غريبانه است و آن زن بعد از شنيدن اين 
صحبت ها از تصميمش پشيمان شد اما گلايه اي داشت و اينكه چرا اين نكات و اين مدل از 
سبك زندگي به او آموزش داده نشده بود؟! او فكر مي كرد زندگي اش خيلي عالي و در اوج 
خوشبختي است اما با تغيير در تفكر، نگاهش به زندگي و سبك زندگي تغيير كرد چراكه اين 

مباني به غلط چيده شده و زندگي اش بر اساس اين مباني شكل گرفته بود.  
اين روان شناس و استاد دانشگاه س��ه بخش مؤثر در س��اخت اين مباني فكري را ژنتيك، 
محيط و عدم پاس��خگويي به نيازهاي كودكي )تهواره منفي و مثبت( دانست و در توضيح 
گفت: »شايد فكر كنيد بخش ژنتيك قابل تغيير نيست اما اين برداشت غلطي است و اتفاقاً 
قابل تغيير است. براي اين تغيير كارگاه هايي فعال هستند كه ساختمان ذهني افراد را به هم 
مي زنند و بناي جديدي مي سازند، طوري كه او فكر مي كند در يك زندان ذهني بوده است. 
اين كارگاه ها در بعضي كلينيك ها در حال فعاليت هستند كه توصيه مي شود چنين افرادي 
به اين كارگاه ها مراجعه كنند و ماهيت ذهني خود را تغيير دهند. محيط نيز از جمله عواملي 
است كه فرد ناخودآگاه در زندگي با آن مواجه بوده و از آن آموزش گرفته است. به طور مثال او 

در خانواده اي بزرگ شده كه تأثير تفكر پدر و مادرش بر فرزند كم بوده است.  
وي در آخر گفت: »تهواره ها همان عقده هاي دوران كودكي است. مثلًا فردي كه در خانواده 
پرجمعيتي زندگي و تحصيل كرده است، گلايه مي كند كه چرا به همه نيازهايش پاسخ داده 
نشده است، بنابراين اين فرد در زندگي شخصي اش معتقد اس��ت بايد فرزند كمتر داشت 
تا بتوان به نيازهاي او پاسخ داد. اين همان پايه هاي فكري اس��ت كه بايد به هم ريخت و از 

نوساخت.«  

هر چيزي كه براي انسان مهيا شود، اعم از 
زندگي سالم با همسري همراه، سلامتي، 
خانه، وسيله زندگي و فرزندان خوب، همه 
از فضل خداس��ت و اعتقاد ب��ه اين نگاه، 
خود موجب كس��ب رزق و روزي مي شود.
 آس��يب هاي تك فرزندي در وهله اول از 
لحاظ بار عاطفي و رواني است كه متوجه خود 
فرزند مي شود و در مرحله بعد آسيب هايي 
است كه گريبانگير خانواده خواهد شد و 
پس از آن آسيب هايي كه در اجتماعي كلان 
چون يك كش��ور از خود به جاي مي گذارد

مادر ش��دن چون از فطرت بر مي آيد مايه 
ش��ادي و آرامش اس��ت، به همين خاطر 
بس��ياري از اف��راد مش��هور دني��ا داراي 
فرزند هس��تند و بدون فرزند حال شان 
خ��وب نيس��ت. ش��ايد ب��ه همي��ن خاطر 
اس��ت ك��ه وقت��ي از هنرمند مش��هوري 
درباره آرامش و ش��ادي س��ؤال ش��د، او 
ج��واب داد آرام��ش و ش��ادي اش ب��ا 
آم��دن فرزن��د و فرزندانش كامل ش��د

با علم به همه مشكلات معيشتي، اقتصادي 
و شغلي چه كس��ي مي تواند بركات و آثار 
فرزندآوري را انكار كند؟ يا كسي موافق 
نباش��د خانواده هايي ك��ه از نعمت وجود 
فرزند برخوردارند، بيشتر از خانواده هاي 
بدون فرزند از زندگي خود لذت مي برند؟ 

شكوفه از نداشتن خواهر 
و برادر به شدت گلايه مند 
و از تنهايي آسيب خورده 

است. تنهايي يعني 
نداشتن مونس و همدم، 

يعني نبود هم صحبت. 
بارها و بارها شكوفه 
به من و پدرش گفته 

كاش يك نفر جز شما بود 
مي توانستم با او درددل يا 
از طريق او حرف هايم را به 

شما منتقل كنم

چالش فرزندآوري و ترديدهايي كه ريشه در نگرش ما دارد

اگر بچه نه، پس چه؟!
حسین  دقت كرده ايد؟ تقريباً همه ما اكثر مواقع با بچه ها و اساساً 

با واژه، مفهوم و پديده بچه ط�وري برخورد مي كنیم كه گل محمدي
گويي اين مقوله فرس�نگ ها با ما فاصل�ه دارد و دنیايي 
متفاوت است. انگار نه انگار 20-10سال پیش، 40-30سال 
پیش، خودم�ان بچه بوديم و دوران ن�وزادي، طفولیت و 
كودكي را گذرانديم و بعد نوجوان، جوان و بزرگسال شديم. يادمان مي رود كه 
حتي هم اكنون در هر سني كه هستیم، ماهیتاً نوزادي و بچگي را نیز در خود 
داريم. نكته جالب تر اينك�ه نمي توانیم با هیچ دلیلي، متولد نش�دن، عدم و 
نبودن اين بچه)خودمان( را در عالم هستي تصور كنیم و اگر بر فرض به ابتداي 
ولادت مان برگرديم، با وجود هزارويك مشكل در زندگي والدين مان- خانه 
40متري اجاره اي و درآمد اندك پدر و نداشتن وس�یله نقلیه - بازهم تولد و 
حضور اين بچه)خودمان( را قابل توجیه و بلكه خیلي هم ضروري و انگیزه بخش 
مي دانیم كه موجب بركت و حركت، شادي و آبادي در زندگي والدين مان شده 
اس�ت و هرچه امروز دارند از بركت وجود ما بوده است. اما حالا كه نوبت به ما 
رسیده، موضوع »بچه« و »بچه دارشدن« خودمان كه پیش مي آيد، هزار و يك 
دلیل فلس�في و روان شناس�ي، اقتصادي و اجتماعي، فرهنگي و معرفتي)!( 

مي آوريم كه ثابت كنیم بچه دارشدن در شرايط كنوني- دقت كنید! در شرايط 
كنوني كه قطعاً اوضاع به مراتب بهتر و مس�اعدتر از اوضاع دوران طفولیت و 
كودكي خودمان است- اصلًا كار درستي نیست. از همه اينها كه بگذريم يكي 
نیست از ما بپرسد اگر بچه بد است، چرا وقتي به خانه دوست و آشنا مي رويم 
از تماشاي نورسیده آنان دل مان غنج مي رود، از بغل كردنش سیر نمي شويم 

و تازه كادوی آنچناني براي شان مي بريم و هزاربار تبريك مي گويیم؟!
اوضاع زماني پیچیده مي شود كه بعضي از ما از يكسو هزينه كلان بچه را بهانه 
مي كنیم و از س�وي ديگر 10برابر آن را صرف خريد و نگهداري س�گ و گربه 
مي كنیم! و بازهم اوضاع زماني پیچیده تر از پیچیده مي شود كه همه چیز جور 
شده و همه بهانه ها خنثي مي ش�ود و حتي ديگر هیچ انگیزه هیجان انگیزي 
در زندگي مش�ترك نداريم و همه چیز- س�فر و گردش و تفريح و میهماني 
و وس�ايل لوكس و خانه- تكراري ش�ده اس�ت و كم كم تار موهاي سفید نیز 
خودش را نشان مي دهد، اما هنوز هم داريم با خودمان كلنجار مي رويم و در 
برابر خواسته ذاتي و دروني مان مقاومت مي كنیم... و اينجاست كه يكي بايد 
بي تعارف و صادقانه در برابرمان بايستد و اين سؤال را از ما بپرسد كه»اگر بچه 

نه، پس چه؟!« 


